

Referat – Bestyrelsesmøde Orø Lokalforum

Dato: 14. januar 2026 – kl. 17.00–19.00 - **Sted:** Orø Bådelaug

Deltagere: Kirsten Flemming Nielsen, Kåre Hendriksen, Niels Fynbo, Patrick Mc Laughlin, Sara Hamid Maach og Simon Drost – Gæst: Fællesskaber Anders Nordberg Sejerøe

1. Valg af ordstyrer og referent

Simon blev valgt som ordstyrer, og referatet blev ført via diktafon.

2. Godkendelse af dagsorden

Dagsordenen blev godkendt uden ændringer.

3. Udvalg

A. Færgekontaktudvalg

Der er ikke sket noget siden sidst.

B. Trampestiudvalg

Årligt dialogmøde afholdes den 18. april kl. 14.00 i Værestedet. Kommunal driftleder Michael forventes at deltage; skriftlig bekræftelse afventes.

Fondsansøgninger vedrørende trægangbroer er sat i bero, da kommunen endnu ikke har påtaget sig vedligeholdsansvaret. Politisk beslutning og officiel tilbagemelding mangler. En årlig driftsudgift på ca. 50.000 kr. er nævnt, men vurderes som urealistisk høj og udokumenteret. Sagen må derfor løftes politisk igen.

Der afventes svar på manglende slåning af brombærkrat ved Børrehoved.

C. Miljøsikring arbejdsgruppe

Kommunalbestyrelsen har vedtaget at udpege Orø som et helhedsprojekt. Intentionen er at reducere gødskning, sprøjtning og intensiv jordbearbejdning, primært via frivillige aftaler med landmænd.

Hvis frivillige aftaler ikke indgås, træder nationale reguleringer i kraft. Den vedtagne kvælstofregulering indebærer, at landmænd pålægges individuelle gødningsnormer baseret på jordens bæreevne, hvilket forventes at reducere gødningsforbruget markant. Derudover er der politisk flertal for forbud mod sprøjtning og gødskning i sårbare grundvandsområder, som ifølge nye statslige kort vil omfatte en stor del af Orø.

Spørgsmålet om erstatning til landbruget er fortsat uafklaret og behandles aktuelt i Folketinget. Der drøftes bl.a., om erstatning fremover skal finansieres via en generel vandafgift frem for via de berørte vandværker. Dette er en principiel diskussion uden lokal indflydelse.

Helhedsprojektet omfatter desuden kystzoner med strandenge og naturarealer, der skal bindes sammen i et samlet naturprojekt.

Arbejdsgruppen er genaktiveret med nye deltagere og har afholdt første møde med god opbakning og idéudvikling. Der arbejdes på at arrangere et borgermøde, hvor kommunen vil orientere om planerne.

D. Naturgruppen

Simon har modtaget og lagt en kort orientering på hjemmeside, ellers er der ikke sket noget siden sidst.

E. Beredskabsgruppe

Arbejdet genoptages i februar. Flere medlemmer har haft hjemmearbejde, som præsenteres på det kommende møde.

4. Orø Beboerforening

Orø Lokalforum modtog den 14. januar 2026 et svar fra Orø Beboerforening, hvori de tager Orø Lokalforums bestyrelses beslutning til efterretning og giver udtryk for ønske om fortsat dialog og samarbejde - hvor det giver mening inden for de gældende rammer.

5. "Red Isefjorden" stillingtagen

Bestyrelsen drøftede henvendelser vedrørende Red Isefjorden og brugen af Lokalforums platforme. Bestyrelsen besluttede at fastholde en neutral linje og ikke anvende Lokalforums platforme til at annoncere eller formidle budskaber fra hverken fortalere eller modstandere i sagen om muslingskrabning i Isefjorden.

6. Anders Fællesskaber besøg

Bestyrelsen modtog en orientering om aktuelle og kommende initiativer relateret til naturforvaltning, frivillighed og energifællesskaber, herunder overvejelser om helårsgræsning, lokale frivilligroller samt projektet Energiøen, som er igangsat pr. 1. januar i samarbejde med eksterne aktører og Holbæk Kommune.

Det blev noteret, at der på et senere tidspunkt kan blive behov for dialog og borgerinddragelse, når Energiø projekterne er mere afklarede.

a. Mangel på offentlige toiletter på Orø

Bestyrelsen drøftede problemstillingen omkring manglen på offentlige toiletter på Orø, herunder at de nye toiletter ved Orø Strandcamping ikke længere fungerer som offentlige. Der er aktuelt kun to offentligt tilgængelige toiletter på øen, hvilket er problematisk i forhold til turisme, strand- og naturområder samt brugen af trampestierne.

Bestyrelsen mener der er behov for en mere permanent og kommunalt forankret løsning og besluttede at Simon kontakter Holbæk Kommune både politisk og administrativt om dette ansvar (samt vedligehold af trægangbroer).

7. Kaffemøde med ledelsen i Holbæk Kommune

Simon og Kåre har været til kaffemøde med ledelsen i Holbæk Kommune - Erik Kjærgaard Andersen og Kasper Enevoldsen. Mødet havde fokus på samarbejde, dialog og inddragelse af Lokalforum i kommunale projekter, der vedrører Orø.

Der blev drøftet behovet for tidligere og mere løbende inddragelse i kommunale processer, særligt når projekter ændrer karakter undervejs. Det blev fremhævet, at manglende information og tilbagemeldinger kan skabe frustration og svække det lokale engagement.

Der var enighed om vigtigheden af en tydeligere dialog mellem kommune og Lokalforum fremadrettet, herunder klare svar og forventningsafstemning. Bestyrelsen noterede, at der fra kommunens side blev udtrykt forståelse for problemstillingen og vilje til at arbejde for bedre kommunikation.

8. Modtaget korrespondance

A. 2026 Orø Turistbrochure

Bestyrelsen besluttede, at midlerne i Lokalforums budget muligvis kan anvendes bedre, medmindre der kan opnås et særligt fordelagtigt tilbud.

9. Eventuelt

A. Information om PostNord

PostNord leverer fremover kun én gang om ugen til Orø. Ændringen vurderes som en væsentlig forringelse for øens borgere og erhverv og er særligt problematisk, da offentlige instanser fortrinsvis benytter PostNord til rekommanderede breve og pakker.

Lokalforum har informeret om ændringen via nyhedsbrev, hjemmeside og Facebook.

Simon kontakter Orø Beboerforening med opfordring til, at de bringer sagen videre til Sammenslutningen af Danske Småøer.